

منظمة العمل الدولية في لبنان تصدر إرشادات إلى العائلات وغيرها من أصحاب عمل العمال المهاجرين في ضوء كوفيد - 19

بيان صحفي

بيروت (أخبار م.ع.د) - أصدرت منظمة العمل الدولية في لبنان موجزاً إرشادياً عن كيفية حماية حقوق ورفاه العمال المهاجرين الذين توظفهم شركات أو يعملون في المنازل في ضوء وباء كوفيد - 19 العالمي.

يشير الموجز إلى تفاقم الأزمة الاجتماعية الاقتصادية، التي بدأت منذ أشهر في جميع أنحاء البلاد، بفعل حالة الطوارئ الصحية الناجمة عن انتشار كوفيد - 19، مما أدى إلى انخفاض حاد في العمل والحماية الاجتماعية لاسيما للمجموعات الأشد ضعفاً في المجتمع.

ويبين الموجز مدى ضعف العمال المهاجرين أثناء حالة الطوارئ الصحية الناجمة عن كوفيد 19 بوجه خاص، ويركز على العمال المنزليين المهاجرين الذين يعملون في منازل بصورة رئيسية في لبنان.

ويحذر الموجز من أن عدداً كبيراً من العمال المهاجرين في لبنان يواجهون حالياً ظروفًا تزيد كثيراً من مخاطر الدخول في وضع العمل القسري أو العمل سداداً لدين. وينطوي ذلك على تخفيض الأجور أو الامتناع عن دفعها وإنهاء العمل دون إمكانية العودة إلى الوطن وزيادة عبء العمل وانخفاض الحركة البدنية وعدم القدرة على الاتصال بالأصدقاء والعائلة والعجز عن شراء مواد النظافة الصحية وتحمل نفقات حمية صحية. وما زال من غير الواضح مدى قدرة بعض هؤلاء العمال على تلقي العلاج في حالة إصابتهم بكوفيد -19.

يوصي الموجز أصحاب العمل باتخاذ إجراءات عملية لحماية حقوق ورفاه العمال المهاجرين انسجاماً مع مبادئ النزاهة والمساواة بين الجنسين واحترام التنوع مما يسهم في إحلال السلام وتحقيق العدالة الاجتماعية والاستقرار في المجتمعات.

ILO in Lebanon issues guidance to families and other employers of migrant workers in light of COVID-19

PRESS RELEASE

BEIRUT (ILO News) – The ILO in Lebanon has issued a guidance brief on how to protect the rights and wellbeing of migrant workers employed by companies and migrant domestic workers employed at homes in light of the COVID-19 global pandemic.

The health emergency relating to COVID-19 has aggravated a months-old socio-economic crisis across the country, the brief notes, critically reducing labour and social protection, particularly for the most vulnerable groups in society.

The brief explains how migrant workers are particularly vulnerable during the COVID-19 health emergency. It focuses on migrant domestic workers, who in Lebanon are mainly employed inside people's homes.

Many migrant workers in Lebanon now face conditions that greatly increase their risk of entering forced or bonded labour, the brief warns. These include a reduction or non-payment of wages, job termination without the ability to return home, an increased workload, reduced physical mobility, an inability to contact friends and family, and an inability to afford hygiene products and a healthy diet. For some of these workers, it remains unclear whether they will be able to receive treatment if they should become ill with COVID-19.

The brief recommends practical actions for employers to take to safeguard the rights and wellbeing of migrant workers, in line with the principles of integrity, gender equality and respect for diversity, all of which contribute to peace, social justice and stability in societies.